
 

 

Medlem af Folketinget Liselott Blixt (DF) har den 16. juni 2016 stillet følgende 

spørgsmål nr. S 1253 til sundheds- og ældreministeren, som hermed besvares. 

 

Spørgsmål S 1253: 

”Hvordan mener ministeren, at det harmonerer med satspulje partiernes enighed om 

at nedbringe tvang, at nogen nu vil indføre mere tvang med en ny institutionstype?” 

 

Svar: 

Tvang skal altid være den absolut sidste udvej, og tvang må aldrig erstatte omsorg, 

behandling og pleje. De gælder også for gruppen af mennesker med svære psykiske 

lidelser og udadagerende adfærd.  

 

Niveauet for tvang er generelt alt for højt i Danmark.   

 

Venstre har været med til at sætte mål om en halvering af brugen af tvang frem mod 

2020, og vi arbejder målrettet – bl.a. via synlighed om tvangsdata og partnerskabs-

aftaler med regionerne – at nedbringe den samlede tvang i psykiatrien.  

 

Det, der er afgørende for mig i forhold til en eventuel ny institutionstype, er, at der 

samlet ikke sker en stigning i brugen af tvang over for mennesker med psykiske lidel-

ser. 

 

Danske Regioner har vurderet, at vi med mindre indgribende beføjelser kan forebyg-

ge hyppige tvangsindlæggelser i psykiatrien. Det er noget af det, som en arbejds-

gruppe ser på frem mod udgangen af august 2016, jf. mit svar på S 1252. 
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